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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

I continuem amb la pregunta número 470 que formu-
larà la diputada Rosa María García del Grup Parlamentari 
Ciudadanos al conseller d’economia sostenible, també . Un 
momentito, un momentito que estoy con el tema del tiempo . 
Cuando quiera, señora García . Ahora .

La senyora García González:

Muchas gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señor conseller.

Un clúster industrial siempre es una buena apuesta por 
combinar conocimiento, por generar sinergias, por desarro-
llar procesos de integración de diversos sectores relaciona-
dos . Trabajar a nivel de clúster nos da ventajas obvias, incre-
menta la competitividad de las empresas y estructura la 
economía de las zonas en las que se hallan ubicados .

El clúster cerámico de Castellón, además, proporciona veinte 
mil puestos de trabajo directo y agrupa trescientas empresas . 
Es importante, vaya . Y debido a su importancia ha contado 
habitualmente con un fuerte apoyo institucional, apoyo que 
ha ido perdiendo y que este Consell, hasta el momento, no 
parece especialmente empeñado en quererle brindar .

Evidentemente quedan algunos elementos de apoyo directo 
e indirecto como la Universitat Jaume I que sigue ofreciendo 
el grado en ingeniería química con una gran vinculación 
al sector cerámico . O el Instituto de Tecnología Cerámica 
Agustín Escardino (veus), el ITC al que tanto debemos y cuya 
labor sólo podemos alabar pero que necesita mayores incen-
tivos y muchísima más independencia si queremos exprimir 
su potencial .

Pero todo eso, señor conseller, no es suficiente. Y ¿qué hace-
mos? Pues mire, el pasado mes de mayo el conseller de 
hacienda, el señor Soler, anunció que no iba a poner en 
marcha ningún plan de reindustrialización porque no había ni 
un duro, con esas palabras . Y el pasado mes de septiembre en 
Cersaie, cuando le pidieron solución para el tema de extrac-
ción de arcilla roja o le preguntaron por el más que necesario 
plan de rehabilitación, respondió usted con su coletilla favo-
rita «estamos trabajando en ello .»

Promesas y palabras que no valen nada si no van refrenda-
das con actos y con presupuestos . Ya hablamos de que el 
propio presidente de Ascer, Isidro Zarzoso lamentó que no 
estuvieran bien atendidos, resumiendo la situación que están 
viviendo desde su conselleria.

Mire, señor conseller, como dice el director de la Cátedra de 
Innovación Cerámica de la UJI «Ciutat de Vila-real,» Juan 
Carda, los materiales pueden durar muchos años pero la 
innovación corre . Tenemos todo un campo de oportunidades 
en este clúster, un futuro de innovación en el que se desarro-
llan rápidamente nuevos materiales a un coste tan bajo como 
sea posible . Y no digo que compitiendo con otros grandes de 
ese sector a nivel mundial, digo liderándolos .

Pero se enfrentan a no pocos retos . Si queremos ese papel 
de líder mundial tenemos que seguir actuando e innovando . 
Nuestro sector cerámico tiene mucho que ofrecer a nuestra 
comunidad y al mundo y tiene graves problemas . El de la arci-
lla roja, para que no tengamos que seguir dependiendo de la 
blanca rumana, el corredor ferroviario en doble plataforma, 
un verdadero y sensato plan de incentivos, luchar contra los 
agravios competitivos chinos, premiar con nuevos comple-
mentos de eficiencia energética, la cogeneración y el ahorro 
de energía que supone .

Por eso le pregunto, ¿qué medidas piensa adoptar el Consell 
para coordinar la estrategia industrial que necesita el clúster 
azulejero?

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García .

Conseller, quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Està engegat? Gràcies, presidenta .

Senyora diputada, anem a vore, sentint-la a vosté la veritat 
és que no estem fent res i necessitaríem probablement molts 
diners per a acabar de fer tot allò que vosté ha plantejat . Anem 
a vore, vaig a intentar centrar-me en el clúster ceràmic perquè 
pensem que estem treballant i estem aportant, dintre de les 
possibilitats que tenim, moltíssimes coses i moltes solucions .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller, conseller, disculpe un momentet . Em diuen els 
serveis tècnics que és que no s’està gravant perquè està 
donant-li l’esquena al micròfon . Si es posa així una miqueta 
de costat millor, encara que li done l’esquena un poc a la 
senyora diputada . Però el problema és que, si no, no es 
graven les intervencions i no poden eixir en el llibre de sessi-
ons . Així que els pregue, encara que quede un poquet . . .

Quan vosté vullga, li donaré un poquet més de temps .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Val, val . Bé, li avance que el Consell va a presentar el pla d’in-
dustrialització en l’observatori en què el pla estratègic en 
l’àmbit industrial i del clúster ceràmic va a estar dins . I, per 
tant, anem a treballar-ho i probablement en el primer semes-
tre del 2017 això ho tinguem . I, per tant, n’hi haurà moltís-
sima participació, no única i exclusivament d’eixe clúster si no 
de la resta . De tots i cadascun dels sectors .
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Després, això no vol dir que no estiguem fent absolutament res, 
perquè vaig a dir-li tota una sèrie de coses que hem fet en 2016 
i a més a més les ajudes que li hem pogut concedir . Per exem-
ple, en el tema del congrés de qualitat del taulellet i paviment 
ceràmic seguim estant al seu costat i estem pressupostant, any 
rere any, unes quantitats que són dignes perquè el congrés vaja 
endavant . En el 2017 també estarà eixa quantitat, vint mil euros .

He de dir-li que vam aprovar una modificació estrictament 
per al clúster de ceràmica de mig milió d’euros en companyia 
de mig milió d’euros més per al calcer i que he de dir-li que, de 
manera imminent, va a eixir ja l’ordre de bases i la convocatò-
ria d’ajudes .

Després, també hem de vore . . ., perquè resulta que traem 
moltes ordres que també van a eixe clúster i a altres clústers 
que no es comptabilitzen, com per exemple suport a l’R+D+I 
a la innovació empresarial, foment d’accions complemen-
tàries de suport a l’R+D+I empresarial i modernització de 
sectors productius tradicionals . Doncs això ho traem, s’han 
presentat vint-i-una empreses del clúster de la ceràmica, de 
les quals nou han tingut ajudes per a la innovació .

En aquest sentit també he de dir-li que el 15 de setembre 
passat l’Ivace va participar en una jornada, organitzada pel 
CEEI Castelló, sobre nous instruments i línies de finança-
ment per a pimes per a difondre els instruments de suport a 
l’R+D+I empresarial engegats ja i que eren directament per al 
clúster de la ceràmica . Quaranta-sis empreses hi van assistir .

Vosté ha parlat del suport a la innovació que lidera l’Ins-
titut Tecnològic de Ceràmica . També podria vore quants 
diners estem insuflant a l’institut tecnològic. Ja li vaig comen-
tar des d’aquesta tribuna que, concretament en un projecte 
Indústria 4 .0, n’hi havia damunt la taula per a generar eixe 
valor afegit un projecte de tres-cents vint mil euros que apor-
tava la conselleria, entre moltíssims altres diners . Vull dir, 
que sí que estem ajudant a la innovació dintre de les possibi-
litats que tenim en més per a tots els instituts tecnològics de 
vint-i-quatre milions d’euros .

Vull llançar-li que el pla d’accions d’estalvi i eficiència ener-
gètica, importantíssim per al taulell, per al clúster, per a 
reduir costos, per a evitar més CO

2
 a l’atmosfera, és a dir, 

per a reduir eixe canvi climàtic, doncs també n’hi ha ajudes 
a les empreses del taulell . Concretament tres milions que 
han donat per a cent setanta projectes per tot arreu del País 
Valencià. D’eixos cent setanta projectes, catorze específica-
ment són per al clúster del taulell .

Des de l’àmbit de la internacionalització, en 2015 ja es van 
concedir un milió tres-cents quaranta-sis mil euros a empre-
ses del sector del taulell, del sector ceràmic . I enguany anem 
a continuar perquè anem a traure, i ja de fet ha eixit l’ordre, 
en un milió cinc-cents noranta-quatre mil euros amb possibi-
litats que puguen anar també a totes les fires i ajudar a inter-
nacionalitzar-se al sector .

Vull dir, hem estat els dos anys que portem de govern, fent 
costat en la fira més important que té el clúster del taulell 
que és la de Bolonya . Hem estat allí fent costat i treballant 
i parlant amb ells i veient quines són les necessitats i com 
les podem tirar endavant . No l’hem deixat de costat . Fins i 
tot Cevisama hem estat al seus costat . Ara tornarem a estar 
al seu costat. És un sector potent, a més a més que genera 

moltíssima productivitat, que té salaris molt dignes i, per 
tant, l’hem de cuidar des de la conselleria i des del Consell .

I ja per a concloure, vullc dir-li que per al 2017, a nivell secto-
rial, simplement perquè ho tinga ja clar, farem la proposta 
a Les Corts que el sector del taulell tinga 1 .450 .000 euros, 
conforme va tindre l’altre sector –i vosté sap molt bé per 
què– el 2017, específicament per al sector del taulell perquè 
es va quedar fora i vam haver de fer eixa modificació perquè 
mínimament poguérem tindre mig milió d’euros .

Per tant, sí que hem fet moltíssimes coses, i jo diria que són 
moltíssimes més de les que podem en realitat pensant en allò 
que tenim econòmicament i per allò que hem de parlar de l’in-
frafinançament continuat que estem patint al nostre territori.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Senyora García .

La senyora García González:

Muchas gracias .

Señor conseller, bueno, me lo ha puesto muy fácil, sincera-
mente, porque no esperaba que dijera que se quedó el sector 
azulejero fuera, que me lo dijera a mí, porque si el sector azule-
jero se queda fuera no tendré la culpa ni yo como persona ni mi 
grupo como grupo político, tendrá la culpa el Consell, ¿no?, que 
no ha contado con el sector azulejero para los presupuestos . O 
sea que, en este caso, me lo ha puesto muy fácil .

Por otra parte, yo no estoy diciendo que ustedes no hayan 
hecho nada, lo que le estoy diciendo –y puedo volver a repe-
tirlo sin temor a equivocarme–, que desde luego es absoluta-
mente y totalmente insuficiente.

Se está hablando ahora mismo de siete millones que se ponen 
sobre la mesa, mire, señor conseller, ya sé que está girado pero, 
bueno, ya sé que me escucha, no, no tengo dudas, he estado estu-
diándome pero desde hace tiempo, además, todos los datos que 
tenemos acerca de empleo y facturación en este sector, en este 
clúster en castellano, y cluster como dice usted . Y por eso le digo 
que los siete millones de los que están hablando son totalmente 
insuficientes. Por eso le voy a comentar solamente un tema.

Si tenemos en cuenta el riesgo de la competencia desleal 
china, sobre la que no se está haciendo nada, o tampoco se 
ha hecho nada para frenar la caída de exportaciones por el 
brexit, y ya sabe que en este sector esto es muy importante, 
por eso le vuelvo a repetir que es insuficiente.

De todas maneras, señor conseller, el día 2 estará usted en 
la comisión de economía para presentar sus presupuestos y 
estaremos muy atentos .

Muchas gracias . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García .

Per a acabar les preguntes de control, té la paraula el diputat 
César Jiménez Doménech, del Grup Parlamentari Podemos-
Podem, pregunta número 576, al conseller també d’econo-
mia sostenible .

Quan vullga .

El senyor Jiménez Doménech:

Gràcies, senyora presidenta .

El ministre Pimentel va obrir la porta de l’incompliment de la 
quota de reserva del 2% en favor de treballadores amb disca-
pacitat en empreses de més de cinquanta nòmines amb el Reial 
decret 27/2000, de medidas alternativas de carácter excepcional al 
cumplimiento de la cuota, un nom ben explícit, unes mesures que 
prompte van deixar d’aplicar-se de manera excepcional però és 
que, a més a més, en els últims anys han crescut les evidències 
que aquestes excepcions s’han utilitzant de manera perversa 
sotmetent, en molts casos, les treballadores a condicions labo-
rals indignes amb la possible conseqüència d’enriquiments 
il·lícits en els anomenats «centres especials d’ocupació» .

La incidència de denúncies en estos centres té abast estatal 
i és difícil fer-se una foto fixa del País Valencià, i és per això 
que portem aquesta pregunta .

La tipologia de les vulneracions són de diferent índole, sala-
ris encara per davall del que estipula la legislació, jornades 
de treball fins a cinquanta hores setmanals, inclosos els caps 
de setmana, contractació de persones sense discapacitats en 
llocs de treballs reservats per a aquest col·lectiu .

A nosaltres se’ns va posar en antecedents una denúncia per les 
condicions laborals de quaranta treballadores d’una bugaderia 
a Almassora, per la que aquest diputat ja ha fet alguna pregunta 
parlamentària, però és que es van sumant noves informacions 
periodístiques i en aquest sentit voldríem saber quina és la situ-
ació dels centres d’ocupació a la Comunitat Valenciana .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Jiménez .

Sí, polse la tecla, per favor . Ja està .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Senyor diputat, jo he de dir-li que moltes gràcies per aquesta 
pregunta, ¿no?, i cadascú que assumisca les seues responsa-
bilitats . Jo vaig a intentar explicar-li un poquet què és el que 
tenim, què és el que estem fent mínimament des del Consell .

El primer que ha de quedar clar és que el Consell dóna 
suport a aquests centres especials d’ocupació, ¿no?, perquè 
entenc que la integració laboral de les persones amb diversi-
tat funcional és la forma òptima d’integració social d’aquests 
col·lectius .

També, dintre de la pregunta que em feia, ¿quants n’hi havia?, 
¿no? Doncs, vaig a contestar-li.

Existeixen 125 entitats qualificades i inscrites en el registre 
administratiu de centres especials d’ocupació al nostre terri-
tori amb caràcter definitiu: 25 a Alacant; 5 a Castelló; i 95 a 
València, i s’estimen uns 5 .798 treballadors amb diversitat 
funcional .

Dir-li que el Servof té atribuïdes les competències de quali-
ficació i registre administratiu d’aquestes entitats, així com 
les tasques de seguiment dels centres i la gestió de les ajudes 
que s’hi puguen concedir .

Les competències relatives a l’acompliment de la norma-
tiva laboral corresponen –com vosté molt bé ha dit i sap– a la 
Inspecció de Treball i Seguretat Social, per tant a l’estat, a la 
qual es comuniquen les possibles incidències detectades en 
les visites dels tècnics del Servof a aquestes empreses .

Quant a les subvencions, he de dir-li que les del 2015 estan 
totes concedides, a més, si no ix ninguna incidència, estan 
totes pagades, ¿val?

I respecte a les del 2016, he de dir que s’ha produït un incre-
ment en les dotacions dels centres especials d’ocupació, 
passant de 18 .707 euros a 20 .160 euros; una dotació màxima 
de 18 .880 .000 euros per a ajudes als costos salarials dels 
treballadors amb diversitat funcional; 50 .000 euros per a 
ajudes (soroll de papers) a l’adaptació de llocs, ambdues per al 
manteniment de llocs de treball i de persones amb discapa-
citat; 30 .000 euros per a ajudes destinades a projectes d’in-
serció a través dels centres especials d’ocupació; 1 .200 .000 
euros per a ajudes a la creació o manteniment de les unitats 
de suport a l’activitat professional i, a hores d’ara, he de dir-li 
que s’està revisant i comprovant la documentació presentada 
per a la posterior concessió de les ajudes .

D’aquesta forma i dins de les limitacions pressupostàries 
existents en l’actualitat i de les altes taxes de desocupació de 
col·lectius diversos amb els que compta en aquests moments 
el nostre territori, el Consell continua donant suport als 
centres especials d’ocupació tant pel que fa a la qualificació 
de nous projectes emprenedors com quant a l’increment en 
el fons destinat al col·lectiu de persones amb diversitat funci-
onal . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Senyor Jiménez .


